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D upă 1 989 a existat. cum era şi 
firesc, un timp al căutărilor, al 
reaşezări lor. Teatrul de imagine, 

teatrul-dans au pătruns cu încetul în 
"curtea" teatrului de cuvânt, fără a-i face 
celui din urmă vreun rău ireparabil. 
Paradoxal, deşi la noi, la acea oră, nu exis
tau decât teatre de repertoriu, alegerea 
pieselor începuse să se facă la întâmplare, 
în numele unei "benefice" nevoi de 
descentral izare (care risca să semene tot 
mai mult cu o sămânţă de haos). Regizor i i  
ignorau dramaturgi a naţională contempo
rană, dar nu ezitau să pună în scenă 
destule texte puerile, numai pentru că 
erau americane, franţuzeşti sau englezeşti. 
Dar faptul cel mai trist a fost că publicul a 
părăsit pentru o vreme sălile de teatru în 
favoarea altor modalităţi de divertisment 
cinematografe, discoteci, jocuri electro
nice, televiziune, politica străzi i  . . . 
În vremea din urmă - chiar dacă semnele 
vreunui început de reformă refuză să se 
arate - lucrurile par a se întoarce în 
matca normalităţii: dramaturgi1 români 
coexistă (frăţeşte) pe afişe cu cei străini, 
se lucrează mult, e drept că tot cam fără 
vreo linie directoare, se joacă aproape în 
fiecare seară a săptămânii (în Bucureşti 
cel puţin) şi , lucru îmbucurător, specta
torii s-au întors la teatru (mai ales cei 
ti neri !) .  
1 n acest context şi pentru că "viaţa" unui 
spectacol depinde d1rect de publicul 
căru1a i se adresează, am crezut că este 
interesant să aflăm opinii le spectatorilor 
asupra fenomenului teatral, posibilele lor 

� 6 

prefennţe. Ca urmare, am in iţiat, în 
săptămâna 1 6-20 iunie (ultima a stagiunii 
1 997- 1 998) ,  un sondaj de opinie în rân
dul tinerilor spectatori ai Teatrulu i  
Naţional din Bucureşti (teatru care a avut 
amabil itatea de a ne ajuta în demersul 
nostru). Spectacolele care au putut fi 
văzute în această perioadă au fost 
Cotletele de Bertrand Blier, regia: Gelu 
Colceag (Sala Amfiteatru) .  Bacantele 
după Euripide, regia: Mihai Măniuţiu (Sala 
Atelier), Azilul de noapte de Maxim 
Gorki, regia: Ion Cojar (Sala Mare), 
T oujours l'amour, scenariul şi regia: Dan 
Puric (Sala Atelier) şi Călătorii cu mătuşa 
mea, dramatizare de G iles Havergal după 
romanul lui Graham Greene, vers1unea 
românească şi regia: Petre Bokor (Sala 
Amfrteatru). 
Dintre cele 1 30 de formulare cu întrebări 
oferite unor tineri cu vârsta cuprinsă între 
1 8  şi 35 de ani au fost completate 85. 
1 mbucurătoare se dovedeşte venirea mai 
multor categori i de tineri la spectacole: 
medici, ingineri, economişti (59% din cei 
care au răspuns), studenţi (33%), elevi 
(6%), alte categori i (2%). Mai mult, s-a 
făcut saltul de la frecvenţa ocazională 
(2 1 %) la cea lunară (53%) şi chiar 
săptămânală (26%). Motivele pentru care 
ei preferă teatrul sunt diverse: 
inginer, 33 de ani: "stresul şi agitaţia vieţi i 
cotidiene sunt compensate de o expri
mare artistică complexă"; 
medic, 28 de ani: "spectacolul poate 
împlini aspiraţia spre frumos"; 
referent, 28 de ani: caută "o atmosferă 
plăcută, civilizată"; 
jurnalist in domeniul publicitar, 23 de ani: 
cons1deră că "teatrul este o artă care are 
mai multă profunzime. fiind expnmat 
într-o formă ma1 inteligentă; este v1u" ... 
Contactul cu scena înseamnă pentru pu
blicul tânăr, în pnmul rând, relaţia directă, 
magică ŞI mistenoasă cu acton1 (93%); de 
asemenea. un factor Important in 
alegerea une1 anume reprezentaţii îl con
stituie personalitatea creatoare a regi
zorului (64%), precum ŞI t1tlul piesei 
(39%)* 
La întrebarea "Ce gen de p1esă preferaţi 
?", răspunsunle au fost: comedie (75%), 

tragedie ( 49%), satiră (34%), melodramă 
(20%), muzical ( 1 9%). Este preferat textul 
clasic (75%) celui contemporan (40%)*. 
Pentru cei care socotesc că dramaturgia 
românească nu mai are astăzi trecere la 
public, precizăm că opţiunile acestuia sunt 
favorabi le pieselor româneşti (56%), pen
tru piesele străine "votând" 50%*. 
La întrebarea "Cumpăraţi caiet-program ? 
De ce ?", răspunsurile au fost: Da ( 4 1  %), 
Nu (34%), Uneori (25%), majoritatea 
celor care cumpără asemenea publicaţi i  
dorind să găsească în ele informaţi i  
despre piesă, autor, regizor (ideea regizo
rală), actori. 
Ca preţ, bi letul de teatru pare: rezonabil 
(70%), scump (20%), ieftin ( 1 0%). 
Ar dori să existe in holul teatrului stan
duri cu carte de teatru, publicaţii cultu
rale, afişe 90% dintre cei chestionaţi, 
abţinându-se să răspundă la această între
bare 1 0%. 
Sursele de informare asupra repertoriului 
TNB sunt casa de bilete (57%), afişe 
(50%), radionY (34%), ziare (30%), altele 
( 1 7%)*. 
Cred că ar fi bine să se introducă un curs 
(facultativ) de dramă în licee 75%, sunt 
împotrivă 1 0%, sunt indiferenţi faţă de 
chestiune 1 0%, se abţin 5%. 

* Se depăşeşte procentajul de 1 00% pen
tru că unii spectatori au optat pentru mai 
multe variante. 

Ni s-au părut intere
sante răspunsurile la 
Întrebările: 
1 • Care sunt motivele pentru care 
preferaţi sala de teatru cinematografului 
sau altor forme de divertisment ? 
2. V1 se pare oportună introducerea 
unui curs de teatru în licee ? De ce ? 
3. Consideraţi că repertoriul Teatrului 
Naţional din Bucureşti corespunde exi
genţelor publicului tânăr ? 
Am spicuit unele răspunsuri, pe 

care le reproducem în continuare. 

Gabriela Catargiu, vânzătoare, 30 de ani: 
1 . Prefer teatrul pentru că socotesc că pe 
lângă hrana materială mai trebuie şi o 
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Adina Loven, 
medic, 3 1  de 
ani: 
1. Pentru că 
e mult mai 
i n t e re s a n t ,  
mai excitant, 
vezi adorii 
jucând ... 
2. Facultativ, 
poate şi poa
te că în acest 
fel s-ar putea 
d e s c o p e r i  
copit talentaţi. 
3. Nu am fost 
la teatru cam 
de multă 
vreme. 

Adrian, stu
dent 19 ani: 
1. În pr imul 
rând îmi pla
ce să merg la 
teatru pentru 
că aici întâl
nesc o lume 

Andreea Noşca, studentă, 19 ani: 
1 .  Da, îmi place teatrul şi vin aici în fiecare 
zi. E un fel de a mă descărca. La d iscotecă 
nu ştiu în ce mod m-aş putea distra. Nu 
ştiu de ce încep să cred că lumea s-a 
prostit... Piese sunt o grămadă. Aş vrea să 
văd Caligula ca să-I revăd pe Marcel 
lureş . .. Şi apoi intrăm pe gratis aici; ne dau 
drumul ,  aşa că venim în fiecare zi. 
Doamnele de la intrare sunt foarte de 
treabă, sunt ca nişte mame. pentru noi. 
2. Da, mai cu seamă în facultăţi, unde stu
dentul ar avea posibil itatea să aleagă anu
mite cursur i. Probabil că ar fi bine să se 
înfiinţeze o trupă în care să intre cine 
vrea. Ceea ce se şi face în unele locuri. Eu 
sunt din Ploieşti ş i  acolo, la Liceul 
"Caragiale", există aşa ceva. Totuşi eu vin 
la teatru pentru că-mi place să văd actorii 
şi n-aş şti să mă exteriorizez jucând eu 
însămi. 
3. E foarte frumos la Teatrul Naţional. 
Sunt cam puţine piese; de exemplu eu vin 
la câte unele de "n" ori. La Richard al 
11-lea am fost de opt ori, iar la Bacantele 
de cinci. 1 mi pare rău că se închide sta
giunea, pentru că aş mai vrea să vin. 
Suntem aici ca acasă. 

����������!=��i�!�����'ii d e o s e b i t ă ;  
îmi plac şi Maria P[tulea, muzician, 23 de ani: 
actorii , ceea 1. Păi ce poţi vedea în zilele astea la cine

matograf ?! Eu nu am prea văzut ceva 
interesant. aşa că, vreau-nu vreau, mă duc 
la teatru. Dar dacă dumneavoastră îmi 
recomandaţi un film bun, cu siguranţă mă 
voi duce să îl văd. 

hrană spirituală, iar teatrul cred că este o 
asemenea hrană. 
2 1 ntotdeauna mi-am dorit să pot face 
teatru şi câtă vreme am fost elevă la liceu 
am frecventat nişte cursuri de teatru de 
amatori .  
3. Da, mai ales că sunt actori tineri - mă 
refer la Marius Bodochi. pe care îl voi 
vedea în această seară (în Bacantele -
n.n.); am venit special să văd piesa tocmai 
pentru că l-am văzut şi în Richand al 11-lea. 

Laurenţiu Ungureanu, profesor, 26 de ani: 
1. Mă relaxează şi cred că am cel mai 
mult de învăţat de la un spectacol de 
teatru. 
2. Cred că da şi sigut· copiii ar avea mult 
de câştigat. 
3 Sincer, nu sunt dintre cei care merg 
atât de des la spectacole, dar cât am 
v zut corespunde aşteptărilor mele. 

Cosmina Popescu, învăţătoare, 20 de ani: 
1 Mă simt mult mai bine la teatru decât 
la discotecă, unde mă duceam când eram 
Mat mică şi nu prea ştiam cum e cu 
teatrul. Dar aici se poate !nvăţa mai mult. 
2. Btneînţeles. 
3. 1 n măsura în care l-am văzut, da. 

ce fac ei pe scenă e foarte frumos. 
2. Da, dar depinde cât de dispuşi sunt 
profesorii să accepte un astfel de curs. 
Poate că este vorba şi de anumite nece
sităţi materiale, dar eu cred că ar putea 
ajuta enorm la formarea viitorului stu
dent. a viitorului om. 
3. Da, ţinând cont că au fost vreo pai
sprezece premiere în această stagiune şi 
că multe spectacole sunt chiar excelente. 

r;,./ 

2. Absolut. Eu consider că teatrul poate 
fi o mare bogăţie ce poate fi dată oricărui 
copil. 
3. Sunt încântată. Vin de la San Francisco, 
unde există mai puţin apetit pentru 
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teatru. Acolo sunt foarte mulţi bani, dar 
nici un interes pentru arta de calitate. Aşa 
încât abia aştept si:i mi:i întorc aici pentru 
a vedea spectacole bune. Am văzut 
Richard al Il-lea şi m-a impresionat. 

Oana Gl!.ină. studentă. la Umbi strnine, 20 
de ani: 
1. Pentru cultură, pentru felul în care mă • 
face să mă simt, mă relaxează; nu e atâta . 
agitaţie. 

descopăr o altă lume, alta decât cea în 
care trăim; constituie ceva special şi mă 
face si:i mă simt special. Ca şi opera, de 
altfel. 
2. Da, pentru că fiecare ar avea şansa de 
a se redescoperi şi de a-şi înv1nge timidi
tatea. 
3. Da, dar mai ales Richard al Il-lea şi 
Bacantele. 

Roxana Pop, studentă. la Umbi străine, 20 
2. Da. De altfel, în străinătate se şi prac- ; de ani: 

temporană românească şi aportul sub
stanţial al tinerilor regizori. 

Medic, 33 de ani: 
1 . Aleg teatrul în locul cinematografului 
pentru că cel din urmă are producţii mai 
mult de consum, uşoare, �ră valoare 
artistică. 
2. Presupun că da, pentru că în felul aces
ta s-ar mai deschide orizontul tineretului, 
�cându-1 să înţeleagă fenomenul teatral 
în profunzime. Ceea ce mă bucură în 
mod deosebit este faptul că la teatru văd 
tot mai mutţi tineri. 
3. În general. da. 

Medic, 37 de ani: 
1. Aceste momente trăite sunt de 
nerepetat şi, dacă nu eşti aici, într-adevăr 
ai ceva de pierdut. Spre deosebire de 
toate celelalte forme de divertisment, aş 
spune că teatrul este o formă de exis
tenţă, de reîncărcare a energiilor fiecărui 
ind1vid ... Şi mai este şi o artă care atinge 
nişte performanţe în momentul de faţă. 
2. Ar fi util şi este nevoie de o reformu
lare a psihologiei tineretului care înclină 
spre lucruri facile, spre elemente cos
mopolite l ipsite de valoare. 
3. Deşi în mare parte corespunde 
aşteptărilor mele, sincer, am încă nostal
gia anilor trecuţi, când cred că şi regizorii, 
şi montările atingeau nivelul pe care-I 

tică; în Anglia, de pildă, există cursuri de ; 1 . Da, pentru că aici contactul dintre pu- doream. 
dramă în şcoli. Ne-ar ajuta să ne : blic şi actori este mult mai strâns decât la 
exprimăm mai uşor, ne-ar scăpa de ! cinematograf 
inhibiţii... 2. Da, pentru că dezvoltă spiritul ludic, or 
3. În ultimul timp, da. Cam de la Azilul de : în sistemul actual de învăţământ elevii 
noapte încoace. Înainte era destul de : sunt obişnuiţi să tie ascultători (în sensul 
sărăcuţ. că se creează o relaţie foare rigidă între 

profesor şi elevi, care-i face pe cei din 
Andreea Costache, absolventA de liceu, • urmă să rămână înţepeniţi în clişee, 
19 ani: ajungând în facultate �ră a avea curajul 
1 .  De ce teatrul ? De ce nu teatrul ?! Aşa : să-şi exprime propri ile idei). 
am fost crescută şi apoi spectacolele mă 3. 1 n mare parte, da. Dar aş vrea să văd 
stimulează. îmi dau energie... piese noi puse în scenă de către regizori 
2. Absolut. La mine în şcoală a ex1st.at o : cu o viziune modemă. 
astfel de tentat1vă. însă cred că noi nu am 
fost suficient de responsabi l i... Dar cred : Student la Actorie, 19 ani: 
că ar ti necesar să se insiste. În felul aces- . 1 .  Teatrul face parte d1n viaţa mea prin 
ta am putea descopen mai multe perso- · prisma profes1e1 pe care am ales-o. 
nalităţ1 într-o singură persoană, adică pe 2. Nu. 1 ntr-o societate îmbibati:i de 
tine însuţi. E minunat ! 
3. Da. Dar oriunde e loc de mai bine. 
Aşteptăm. 

Andreea Ată.nl!.soae, elevă, 19 ani: 

Generaţia PRO, nu cred că este pos1bilă 
o asemenea activitate. 1 n general suntem 
invadaţi de kitsch, 1ar valorile cu greu mai 
pot ieşi la suprafaţi:i. Pe de altă parte, 
totul depinde de profesori: dacă ar învăţa 

1 .  Pentru că teatrul mă relaxează mai ' să comunice cu elevii, ar accepta că e 
mult; d1scoteca nu constituie mediul : necesar şi un astfel de curs. 
ambiant în care mă simt foarte bine şi ' 3. Având în vedere că au tre1 săli şi că 
poate că nici printre t1neri1 de vârsta mea , repertoriul este destul de vanat, da, dar 
nu mă s1mt aşa de bine. La teatru : aş prefera mai multă dramaturgie con-
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Sondaj realizat de 

Marinela Ţepuş 

şi Florentina Bucur 

https://biblioteca-digitala.ro




